The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations and Other International Organizations in Geneva presents its compliment to the Office of the High Commissioner for Human Rights and has the honor to forward the information provided by the authorities of the Russian Federation in relation to the joint communication of the Working Group on Arbitrary Detention; Special Rapporteur in the field of cultural rights; Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression; Special Rapporteur on freedom of religion or belief; Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers and Special Rapporteur on violence against women, its causes and consequences.

UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (56-23) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214 (89-15) Cultural rights (2009) RUS 2/2012.

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations in Geneva avails itself of this opportunity to renew to the Office of the High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration.

Geneva, 17 August, 2012

The Office of the High Commissioner for Human Rights

Geneva

## Information of the Government of the Russian Federation in relation to the joint communication of the Working Group on Arbitrary Detention; Special Rapporteur in the field of cultural rights; Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression; Special Rapporteur on freedom of religion or belief; Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers and Special Rapporteur on violence against women, its causes and consequences regarding the detention of members of the band "Pussy Riot"

Reference: UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (56-23) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214 (89-15) Cultural rights (2009) RUS 2/2012.

On February 21, 2012, several young women wearing balaclavas masking their faces entered the Christ the Saviour Cathedral in Moscow and using portable sound-amplifying equipment sang a song with obscene content near the Cathedral's alter thus brusquely breaching public order and interrupting the normal functioning of the Cathedral. When an attempt was made to detain them they fled from the Cathedral.

This incident was registered in accordance with the established procedure and following the enquiry conducted by the Investigation Unit of Moscow's Khamovniki District Office of the Ministry of Internal Affairs on February 24, 2012, criminal case № 177080 was instituted on the basis of essential elements of offence specified in Part 2 of Article 213 of the Criminal Code of the Russian Federation (CCRF) (hooliganism).

As a result of the operational and investigative measures taken by the police including examination of witnesses and additional inspection of the incident site it was established that persons who committed the abovementioned crime could be members of the punk band "Pussy Riot".

During duly authorized searches conducted at the suspects' places of residence more than ten mobile phones as well as SIM cards, exercise books with notes about members of the band and actions carried out by them, a yellow dress and a balaklava mask presumably used during the action in the Christ the Saviour Cathedral were discovered and seized in accordance with established order.

On March 3, 2012, Ms. Maria Alekhina born in 1988, Ms. Nadezhda Tolokonnikova born in 1989, Mr. Pyotr Verzilov born in 1987 and previously convicted under Part 1 of Article 158 of CCRF (theft) and Ms. Ekaterina Samutsevich born in 1982 were detained in Moscow.

On March 5, 2012, Taganskyi District Court of Moscow decided to apply to Ms. Alekhina and Ms. Tolokonnikova a measure of restraint in the form of placement in custody for the period until April 24, 2012. On March 14, 2012,

Moscow City Court found the decision to put them under arrest to be valid and legitimate.

On March 16, 2012, Taganskyi District Court of Moscow also took a decision to place Ms. Samutsevich in custody as well. On April 19, 2012, the Court decided to extend the arrest of the participants in the punk action in the Christ the Saviour Cathedral until June 24, 2012, and on June 20, 2012 – until July 24, 2012, correspondingly.

In choosing a measure of restraint and taking decisions to extend the period of placement the defendants in custody the Court took into due consideration the seriousness of the offence committed and the information about the personalities of the detained. Consequently, the Court arrived at a well-grounded conclusion that it was impossible to apply any other measure of restraint except to put the suspects in custody because if they were left at large they could went into hiding and hinder legal proceedings.

Lawyers' complaints concerning the chosen measure of restraint and extension of the period under guard were reviewed under cassational procedure on March 14 and May 11, 2012, and dismissed. The Court did not find any breeches on the part of the Russian Federation of its commitments under international human rights treaties and agreements.

No other criminal cases were instituted against the defendants with regard to the act of hooliganism committed in the Christ the Saviour Cathedral.

No claims concerning wrongful acts including threats allegedly received by defendants' relatives and lawyers, acts of interference with their lawyers' work and freezing their accounts were submitted to the investigative and judicial bodies as well as to the prosecution authorities supervising this criminal case. There are no legislative grounds for the state to take measures to protect the above-mentioned individuals.

No property seizure or any other measures of procedural coercion were applied during the investigation.

Ms. Tolokonnikova's request for permission to communicate with her husband was refused on reasonable grounds since the investigator was checking on the involvement of the latter in the committed offence. No other requests for communication with the defendants were submitted.

During the demonstration in support of the defendants held on March 14, 2012, near the building of Moscow City Court Mr. Krygovykh sustained bodily blows. Inquiry bodies are conducting pre-investigation check into the incident.

A number of Russian citizens were detained for breeching public order during unauthorized demonstration in support of the defendants held on April 19, 2012, near the building of Taganskyi District Court of Moscow. In accordance with the established procedure the court held them administratively liable and set fines in the amount of 500 – 700 Roubles.

## ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ В ЖЕНЕВЕ

15, avenue de la Paix. 1202 GENÈVE

MISSION PERMANENTE DE LA FEDERATION DE RUSSIE AUPRES DE l'OFFICE DES NATIONS UNIES ET DES AUTRES **ORGANISATIONS INTERNATIONALES AYANT LEUR SIEGE A GENÈVE** 

Telephones: 733 18 70, 734 51 53, 734 66 30

Telefax: 734 40 44

№ 450

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным запросом Рабочей группы по произвольным задержаниям, специального докладчика в области культурных прав, специального докладчика по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнения и его свободное выражение, специального докладчика по свободе религии и убеждений, специального докладчика по вопросу независимости судей и адвокатов, специального докладчика по насилию в отношении женщин, его причинах и последствиях.

UA G/SO 218/2 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (56-23) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214 (89-15) Cultural rights (2009) RUS 2/2012.

**OHCHR REGISTRY** 

Постоянное представительство пользуется случаем, чтобы возобновить Управлению уверения в своем высоком

2 1 AUG 2012

уважении.

Recipients:....

LD.(Encl..).....

Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека

г. Женева

\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*\*

г. Женева, 🔏 августа 2012 года Информация Российской Федерации в связи с совместным обращением ряда специальных процедур Совета ООН по правам человека: Рабочей группы по произвольным задержаниям, Специального докладчика в области культурных прав, Специального докладчика по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнения и его свободное выражение, Специального докладчика по свободе религии и вероисповедания, Специального докладчика по вопросу независимости судей и адвокатов, Специального докладчика по насилию в отношении женщин, его причинах и последствиях, относительно задержания участниц группы «Pussy Riot»

Reference: UA G/SO 218/2 G/SO214 (67-17) G/SO 214 (56-23) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214(89/15) Cultural rights (2009) RUS 2/2012

21 февраля 2012 г. в Храме Христа Спасителя несколько девушек в масках возле алтаря с помощью принесенной с собой звукоусиливающей аппаратуры исполнили песню нецензурного содержания, чем грубо нарушили общественное спокойствие и прервали нормальное функционирование храма, а при попытке задержать их - скрылись.

Данное происшествие зарегистрировано в установленном порядке и по результатам проверки 24 февраля 2012 г. Следственным отделом при Отделении министерства внутренних дел Российской Федерации по району Хамовники г.Москвы возбуждено уголовное дело № 177080 по признакам состава преступления, предусмотренного частью 2 статьи 213 Уголовного Кодекса Российской Федерации (УК РФ) (хулиганство).

При проведении оперативно-розыскных и следственных мероприятий, в том числе в ходе допросов свидетелей, дополнительного осмотра места происшествия установлено, что лица, совершившие указанное преступление, могут являться участниками панк группы «Pussy Riot».

В результате санкционированных обысков по месту проживания подозреваемых обнаружены и изъяты в установленном порядке более десяти мобильных телефонов, сим-карты, тетради с записями об участниках группы и проведенных акциях, платье желтого цвета и шапка-маска с прорезью для глаз, предположительно использовавшаяся во время акции в Храме Христа Спасителя.

3 марта 2012 г. в Москве были задержаны Алехина Мария Владимировна, 1988 г.р., Толоконникова Надежда Андреевна, 1989 г.р., Верзилов Петр Юревич, 1987 г.р., ранее судимый по части 1 статьи 158 УК РФ (кража), и Самуцевич Екатерина Станиславовна, 1982 г.р.

5 марта 2012 г. в отношении М.В.Алехиной. и Н.А.Толоконниковой решением Таганского районного суда г.Москвы была избрана мера пресечения в виде заключения под стражу сроком до 24 апреля 2012 г. 14 марта с.г. Московский городской суд признал арест законным.

16 марта 2012 г. Таганский районный суд г. Москвы также избрал меру пресечения в виде заключения под стражу в отношении Е.С. Самуцевич: 19 апреля с.г. постановил продлить арест участницам панк-акции в храме Христа Спасителя до 24 июня 2012 с.г., а 20 июня с.г. — до 24 июля с.г.

При избрании меры пресечения и продлении срока содержания обвиняемых под стражей судом учтены тяжесть содеянного, а также сведения о личностях задержанных. Таким образом, судом обоснованно сделан вывод о невозможности избрания иной, помимо заключения под стражу, меры пресечения, так как, находясь на свободе, указанные лица могли скрыться и воспрепятствовать судопроизводству.

Жалобы адвокатов на избранную меру пресечения и продление срока содержания обвиняемых под стражей рассмотрены в кассационном порядке 14 марта 2012 г. и 11 мая 2012 г. и оставлены без удовлетворения: Нарушений обязательств Российской Федерации по международным договорам в сфере прав человека судом не выявлено. В апелляционном порядке судебные решения не обжаловались.

Иных уголовных дел в отношении обвиняемых по факту совершения хулиганских действий в помещении Храма Христа Спасителя не возбуждалось.

В следственные и судебные органы, а также органы прокуратуры, осуществляющие надзор за данным уголовным делом, обращения о противоправных действиях, в том числе угрозах родственникам

и защитникам обвиняемых, противодействии работе адвокатов, а также аресте банковских счетов, не поступали. Предусмотренные законодательством основания для принятия мер по государственной защите указанных лиц отсутствуют.

В ходе расследования арест на имущество и иные меры процессуального принуждения не применялись.

В удовлетворении ходатайства Н.А.Толоконниковой о разрешении ей свидания с супругом обоснованно отказано, так как следователем проверялась причастность последнего к совершению расследуемого преступления. Иных ходатайств о свидании с обвиняемыми не поступало.

При проведении 14 марта 2012 г. у здания Московского городского суда акции в поддержку обвиняемых нанесены побои гражданину Т.О.Круговых, в связи с чем органами дознания проводится доследственная проверка.

За нарушение общественного порядка при проведении 19 апреля 2012 г. у здания Таганского районного суда г.Москвы несанкционированной акции в поддержку обвиняемых задержан ряд граждан, которые в установленном порядке привлечены судом к административной ответственности в виде штрафов в размере от 500 до 700 руб.